
لنجان - کنگره بین المللی تجلیل از پیرغلامان حســینی با حضور ۲۰ کشــور جهان و به 
میزبانی شهرستان لنجان در مصلای نماز جمعه زرین شهر برگزار می شود.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، مسئول هیأت منتظران شهرستان لنجان در حاشیه 
رونمایــی از پوســتر کنگره بین المللی تجلیــل از پیرغلامان و خادمان امام حســین)ع( 
گفت: این هیأت به عنوان دومین هیأت جمهوری اسلامی ایران روز یازدهم دی در این 
کنگره میزبان کشور هایی همچون ترکیه، افغانستان، اندونزی، پاکستان، کلمبیا، لبنان، 
نیجریه، تاجیکســتان، ســنگال، هندوســتان، جمهوری آذربایجــان، آرژانتین، ســودان، 

الجزایر، تونس، مغرب، بورکینافاسو، بنگلادش، آلمان، عراق و ایران خواهد بود.
مهدی محمدی افزود: از کشــورمان نیز ۱۴ اســتان به نیت ۱۴ معصوم انتخاب شــده اند 
که شــامل آذربایجان شــرقی، اردبیل، اصفهان، بوشهر، تهران، چهارمحال و بختیاری، 

خراسان رضوی، خوزستان، زنجان، قزوین، قم، مازندران، یزد و فارس است.
وی همچنیــن به تشــریح برنامه هــای روز 
کنگــره پرداخت و گفت: بــرای اولین بار در 
ایــن کنگــره مراســم شــال گذاری مداحان 
را خانــواده معظــم شــهدا و پیرغلامــان و 
مسئولان شهرستان لنجان برگزار می کنند.

محمــدی گفــت: در حاشــیه این مراســم 
بیــن هیــأت منتظــران  تفاهمنامــه  یــک 
لنجان اســتان اصفهان با ۲۰ کشــور جهان 
و ۱4اســتان کشــور  در زمینه اتحاد، وحدت 

و ترویج فرهنگ عزاداری امضا می شود.

 »روزهایی شــده که ما حتــی یک لیوان آب هم 
برای خوردن نداشته ایم اما نهر آب زلال جاری 
شــده از لوله های شکســته جلوی چشم مان به 
هــدر رفته اســت.« این جمله را مشــهدی علی 
یکــی از اهالــی »شهرســتان درمیان« خراســان 
جنوبــی می گویــد و ادامــه می دهــد: ۲۲ ســال 
اســت کــه خشکســالی گریبانگیرمــان شــده و 
مســئولان هر روز ما را تشــویق بــه صرفه جویی 
می کنند اما وقتی زندگیمــان را آب برده ما چه 
کاری می توانیــم بکنیــم. چــرا وقتــی می گویند 
آب نداریم باید شــاهد هدر رفتن آب در کوچه 

پس کوچه های شهر باشیم. 
آبرســانی  لوله هــای  می گوینــد  مســئولان 
کهنــه شــده اند و این نشــتی هایی که هــر روز در 
گوشــه ای از روســتا می بینیم مربــوط به همین 
موضوع است. هر بار لوله در قسمتی می شکند 
و آب بــرای چنــد روز و گاهــی تــا هفته هــا بــه 
اغلــب  شــده ایم.  خانه خــراب  مــی رود.  هــدر 
خانه هایمــان نشســت کرده و ما نگــران ریزش 
هســتیم. اینهــا بخشــی از صحبت هــای اهالی 
شــهرها و روســتا های خراســان جنوبــی اســت 
که فرســودگی خطــوط انتقــال شــبکه آب آنها 
را کلافــه کرده است.مشــکل فرســودگی شــبکه 
آبرسانی خراسان جنوبی مشکل امروز و دیروز 
نیســت و سال هاست باعث شده هدررفت آب 
در شــهرهای این اســتان به حدود ۳۱.۸ درصد 
و در روســتاها بــه حــدود ۴۲ درصــد برســد. هر 
چند دولت هر ساله رقمی معادل ۱۰9 میلیارد 
تومــان بــرای تأمیــن آب در خراســان جنوبــی 
هزینــه می کند اما فرســودگی شــبکه آبرســانی 
این اســتان سبب شــده 4۰ درصد این اعتبار که 

معادل 6 میلیارد تومان می شود به هدر برود.
ë اصلاح شبکه ها  سرمایه می خواهد

»حســین امامــی«، مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب خراسان جنوبی در گفت و گو با »ایران« 
با اشــاره بــه اینکــه هدررفــت آب در این اســتان 
بالاتر از میانگین کشــوری اســت، اظهار داشــت: 
هدررفــت آب در این اســتان بــه ۲ بخش مربوط 
می شــود. بخشــی از آن مربوط به معیوب بودن 
کنتورها بوده و بخش دیگر مربوط به فرســودگی 
خطوط انتقال شــبکه آب اســت. در واقــع این ۲ 
موضوع ســبب شده بالغ بر پنج تا هشت درصد 

آب مصرفی در استان درآمدی برای شرکت آب 
و فاضلاب نداشــته باشــد. وی ادامــه داد: میزان 
هدررفــت آب در شــهرهای اســتان ۳۱.۸ درصد 
و در روســتاها حــدود ۴۲ درصد هدررفت اســت. 
ما می دانیم فرســودگی شبکه های قدیمی دلیل 
اصلــی هدررفت بــالای آب در روستاهاســت اما 
بــرای اصلاح شــبکه های آبرســانی 5۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار نیاز داریم. البته با توجه به بالا رفتن 
قیمت تجهیزات این رقم نیــز در ماه های آینده 
باز هــم بالاتر خواهــد رفت. مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضــلاب خراســان جنوبی بــا بیــان اینکــه 
برنامــه جامعی برای مدیریت مصرف و کاهش 
هدررفت آب در استان داریم، افزود: در برخی از 
روستاها فرسودگی شبکه های آبرسانی به حدی 
اســت که میزان هدررفت آب بــه ۴۷ درصد هم 
می رســد. ما تلاش داریم این شــبکه ها را اصلاح 
کنیــم امــا دیگــر ســازمان های مرتبــط هــم باید 
وظایــف خود را انجــام دهند. بخشــی از خطوط 
فرســوده باید توسط جهاد کشــاورزی و بهداشت 

محیط اصلاح شود.
ë  محــل از   تومــان  میلیــارد   15 اختصــاص 

اعتبارات نشتی یابی
وی بــا اشــاره بــه گســتردگی بالای شــبکه آب 
در روســتاهای اســتان،افزود: با توجه به پراکنش 
زیاد روســتا ها در استان طول شبکه های آبرسانی 
بســیار گسترده اســت. به همین دلیل لازم است 
هر ســاله بخش زیــادی از این شــبکه ها تعویض 
شود اما محدودیت های مالی سبب شده این کار 
انجام نشــود. واقعیت این اســت که ما در بخش 
آب شــرب روســتایی به طور کامل بــا زیان مواجه 
هســتیم. هزینه انتقال آب به روســتاها بسیار بالا 
و تعرفه هــا بســیار پایین اســت. همیــن موضوع 
ســبب شــده تا هزینه های جاری شرکت پوشش 
داده نشــود. براســاس برآوردهای صورت گرفته 
مــا در حــال حاضر به ۴۰۰ تــا ۵۰۰ میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری برای اصلاح شــبکه های آب نیاز 
داریــم. در حالی که مجموع فروش یک ســاله ما 
کمتر از ۱۰۰ میلیارد تومان بوده است. مدیرعامل 
از  و فاضــلاب خراســان جنوبــی  و آب  شــرکت 
رفــع ۲5 درصد هدررفت در شهرســتان درمیان 
خبر داد و گفت: امســال نســبت به ســال گذشته 
اعتبارات کاهش داشــته است اما با پیگیری های 
انجام شــده توانســته ایم از محل اعتبــارات ملی 
۱۵ میلیارد تومان اعتبار برای نشتی یابی دریافت 

کنیــم. امیدواریم با تخصیص این اعتبار بتوانیم 
عملیــات اصــلاح و نوســازی شــبکه و تعویــض 
کنتور های مســتهلک را با سرعت بیشتری انجام 
دهیم. البته با اعتبارات محدود سال های قبل نیز 
توانســته ایم از ابتدای سال جاری تا کنون خطوط 
فرســوده شــبکه آبرســانی اســتان را ۲.5 درصــد 
کاهش دهیم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
خراســان جنوبی با بیان اینکه 9۸۵ روســتا تحت 
پوشش شــبکه آبرسانی هســتند، تصریح کرد: از 
آنجایی که هزینه عملیات اصلاح شبکه آبرسانی 
بالاست و اصلاح کامل آن نیاز به زمان دارد چند 
سالی است تلاش داریم با استفاده از دستگاه های 
نشــت یاب به خصوص در مناطق با بافت شنی، 
لوله های معیوب را شناســایی و عملیات اصلاح 

را انجام دهیم.
ë  تأکید استاندار خراسان جنوبی بر رفع مشکل

هدررفت آب
»جواد قناعت«، استاندار خراسان جنوبی 
هــم در این زمینــه به »ایران« گفت: مشــکل 

هدررفت آب در شــبکه های آبرسانی شهری 
و روســتانی اســتان باید با جدیت و براســاس 

برنامه زمانبندی پیگیری شود.
وی بــا تأکید بــر اینکه در تأمیــن اعتبارات 
نگاه ویژه ای به این موضوع خواهیم داشت، 
ادامــه داد: با توجه بــه اینکه هدررفت آب در 
شــبکه توزیــع در بخــش روســتایی اســتان ۱۰ 
درصد بالاتر از میانگین کشوری است. تلاش 
داریم بــا جذب اعتبارات ملــی در این زمینه 
میزان بالای هدررفت آب ناشی از فرسودگی 
را کاهــش دهیــم و بــه نــرم کشــوری نزدیکتر 

شویم. 
استاندار خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: 
آب از موضوعــات کلیــدی جامعــه جهانــی، 
کشــور و اســتان ماســت زیــرا علاوه بــر حیات 
انسان به پیشرفت و تعالی هر کشور و منطقه 
نیــز مرتبط اســت. می دانیم برخی اســتان  ها 
درگیری بیشتری با موضوع کم آبی دارند اما 
نبایــد فراموش کنیم خراســان جنوبــی نیز با 

توجه به خشکســالی های متمادی با مشــکل 
کم آبــی جدی مواجه اســت و مســئولان باید 

جلوی هدررفت آب را بگیرند. 
قناعــت افزود: با توجه بــه پیش بینی های 
تــداوم  احتمــال  بــر  مبنــی  هواشناســی 
خشکســالی از هم اکنون باید بــا بهره گیری از 
تجربیــات ســال های گذشــته برای آبرســانی 
گــرم ســال،  بــه روســتاها در ماه هــای  ســیار 
برنامه ریزی های لازم صورت گیرد.همچنین 
درخصــوص افــت فشــار آب برخــی مناطق 
اســتان در فصــول گــرم ســال نیز بایــد تدابیر 

لازم اندیشیده شود.
اســتاندار خراسان جنوبی بر حضور جدی 
شهرســتانی  ســفرهای  در  مدیــران  فعــال  و 
تأکید کرد و گفت: ضروری است که براساس 
ســند ســازگاری بــا کم آبــی، بــا برنامه ریــزی 
دقیــق، جذب حداکثــری منابع ملــی، انجام 
کار جهادی و توجه به فرهنگ سازی در زمینه 

مدیریت مصرف آب اقدام شود.
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ë  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خراســان جنوبی : در برخی از روســتاها  فرسودگی شبکه های آبرســانی به حدی است که
میزان هدررفت آب به  4۷ درصد  هم می رســد. ما تلاش داریم این شــبکه ها را اصلاح کنیم اما دیگر ســازمان های مرتبط هم 

باید وظایف خود را انجام دهند.  بخشی ازخطوط  فرسوده باید  توسط جهادکشاورزی  و بهداشت محیط   اصلاح شود
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 شماره 7811

میزبانی لنجان از پیرغلامان جهان اسلام

ســنندج- مدیــرکل حفاظت محیط زیســت کردســتان با اشــاره به اینکــه اقدامات و 
تمهیدات مطلوبی برای حذف منابع آلاینده منتهی به ســد ژاوه انجام شــده است، 

گفت: آبگیری این سد مستلزم حذف کامل ورود آلودگی به این سد است.
به گزارش ایرنا، فریبا رضایی اظهار داشت: چند سال پیش مطالعه ای در خصوص 
میزان برخی عناصر چون کروم و آرســنیک در جایگاه دفن زباله سنندج انجام شده 
که در نتیجه آن نشــان داد میزان این عناصر نســبت به استانداردهای جهانی بسیار 

بالا است.
وی با اشاره به اینکه یکی از آسیب های ناشی از شیرابه زباله آلودگی آب های زیرزمینی 
است، افزود: در بیشتر جایگاه های پسماند استان زباله ها روی خاک دپو می شوند در 

حالی که باید از شیوه های نوین همچون لندفیل )خاک چال( استفاده کرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست کردستان یکی از چالش های زیست محیطی استان 
را مربــوط بــه ورود آلودگــی پســماند بــه ســد ژاوه خواند و گفــت: از آبگیری این ســد 
جلوگیری شد و حال بعد از چهار سال تمهیداتی در ارتباط با هدایت جریان شیرابه 

زباله ها به تصفیه خانه و مهار بار آلودگی آن در سد ژاوه انجام شده است.
رضایی با اعلام اینکه تا حذف کامل آلودگی ســد ژاوه، اداره کل محیط زیست استان 
با آبگیری این ســد موافقت نخواهد کرد، اضافه کرد: هر چند میزان ورود آلودگی به 
این ســد تا حدودی مهار شــده ولی چند منبع دیگر هم باقی مانده تا این کار به طور 

کامل انجام شود.

آلودگی؛ مانع آبگیری سد ژاوه

نخلداران غایبان طرح سازمان خرما 

محصــولات  مهمتریــن  از  یکــی  خرمــا   
کشــاورزی ایــران به شــمار می رود کــه در ۱4 
اســتان کشــت می شــود اما 6 اســتان دســت 
بــالا را دارنــد و بیــش از 9۰ درصــد خرمــای 
کشــور را تولید می کننــد. این محصول علاوه 
بر مصرف داخلی توانســته ســهم مناســبی 
در صــادرات غیر نفتی کشــور داشــته باشــد، 
ســال گذشــته صــادرات این محصــول ۲96 
میلیون دلار در آمد ارزی داشــته است. جدا 
از مشــکلات تولیــد تــا فروش ایــن محصول 
در بــازار داخلــی بــه دلیل برخی مشــکلات 
ســاختاری تاکنــون ایــران بــه جایــگاه اصلی 
خود در بازار جهانی نرســیده و ســالیان سال 
اســت که به دلیل مشــکلاتی مانند نداشتن 
سیاســت های باثبــات در بخــش صــادرات 
و عــدم ســرمایه گذاری هدفمنــد در صنایع 
صادراتــی  ارزش  بســته بندی،  و  فــرآوری 
هــر کیلوگرم خرمــای ایران نســبت به دیگر 
کشــورهای تولید کننده در ســطح پایین تری 
قرار داشته است . این درحالی است که ایران 
به لحاظ تولید در جایگاه ســوم جهان است. 
برخــی کارشناســان و نخلــداران معتقدنــد 
جــای یک ســازمان به عنــوان سیاســتگذار و 
تبیین کننده سیاســت های تولید تا صادرات 
در ایــن بخــش خالــی اســت و برخــی هــم 
می گوینــد ما شــرایط تشــکیل یک ســازمان 
کاملًا مستقل را نداریم . با وجود این چندی 
پیش طرحی در مجلس توســط نمایندگان 
کلیــد خورده که یکی از مهمترین محورهای 
آن تشکیل سازمان خرما است. سازمانی که 
عملکرد موفــق آن در آینده به اما و اگرهای 
به عنــوان  نخلــداران  خــورده،  گــره  زیــادی 
پیشقراول تولید در این بخش، دلگیرهستند 
چــرا ازنظرات و تجربیــات آنها در این زمینه 
اســتفاده نمی شود و از ســوی دیگر مدیر کل 
دفتر میوه های گرمســیری و نیمه گرمسیری 
وزارت جهاد کشاورزی معتقد است تشکیل 
انجمــن خرما با حضــور۳ وزارتخانه ذیربط 
تأثیرگذارتــر  بســیار  می توانــد  نخلــداران  و 
از ســازمان خرمــا برای رفــع موانــع تولید تا 

صادرات این بخش باشد. 
ë  انتظــار داشــتیم نظــر نخلــداران را بــرای

تشکیل سازمان خرما جویا شوند 
استان خوزستان یکی از استان های بزرگ 
تولیدکننــده خرما در کشوراســت که امســال 
به دلیــل خشکســالی تولیــد خرمــا در آن بــا 

کاهــش 65 هزار تنی نســبت بــه پیش بینی 
اولیــه مواجــه شــد و تولیــد خرمــا درآن بــه 
۲۳5 هــزار تــن رســید. »قاســم حزبــاوی« 
نایب رئیــس انجمن خرمای خوزســتان در 
گفت و گو با »ایران« ضمن ابراز ناخرســندی 
از اینکــه کســی بــه ســراغ نخلــداران اســتان 
نرفتــه تــا نظــر آنهــا را هــم بــرای تشــکیل 
سازمان خرما بپرســد، می افزاید: نخلداران 
نخستین قشری هستند که دارند با مشکلات 
بخش خرما دســت و پنجــه نرم می کنند اما 
متأسفانه کسی نیامد پای درددل ما بنشیند 
تا ما مشکلات را بگوییم و آنها از تجربیات ما 

برای تشکیل چنین سازمانی استفاده کنند. 
اگــر ایــن ســازمان قــرار باشــد از همیــن 
ابتدا کــه می خواهد پایه ریزی شــود کشــاورز 
را در کنــار خــود نبینــد حداقل ما کشــاورزان 
نمی توانیــم امیــدوار باشــیم ســازمان خرما 
برای حل مشــکلات چندین ســاله مان چاره 
باشــد!نخلداران اســتان خوزســتان با وجود 
 ۲۳5 توانســتند  آب  شــوری  و  خشکســالی 
هــزار تن  خرما تولید کنند و از ســال گذشــته 

انبار های ما پر است.
حزبــاوی تصریــح می کنــد: تحریم هــا و 
کرونا صــادرات خرما را با مشــکلاتی روبه رو 
کــرده و مردم بــه دلیل پایین آمــدن قدرت 
خریــد ماننــد قبــل خرمــا نمی خرنــد. اینها 
بخشی از مشکلات ما است اما اگر بخواهیم 
واقع بین باشیم باید بگوییم که بسته بندی و 
خشکسالی بزرگترین مشکلات ما هستند که 
این مشکلات تنها با وجود یک سازمان قوی 
مســتقل از دولــت و کشــاورز نهــاد قابل حل 
اســت لذا انتظار داریــم نمایندگان مجلس 
نظر کشــاورزان را هم برای این سازمان جویا 

شوند. 
ë  خشت اول کج گذاشته نشود

»محمد ســالارزهی« کشاورز پیشرو خرما 
در سیســتان و بلوچســتان نیــز بــه »ایــران« 
بــرای  تشــکیل چنیــن ســازمانی  می گویــد: 
محصــول خرمــا کــه از اهمیــت ویــژه ای در 
کشــاورزی مــا برخــوردار اســت در مجمــوع 
می تواند به نفع نخلداران باشد اما متأسفانه 
بــا اما و اگرهایی همراه اســت. وی می افزاید: 
این ســازمان در صورتــی می تواند مثمرثمر 
باشد و زمینه تغییرات مثبت برای محصول 
خرما شــود که کاملًا مدیریت تولید تا فروش 
آن با بخش خصوصی باشــد و این ســازمان 
کاملًا از جهاد کشاورزی مستقل باشد و ارتباط 
آنهــا بــا بخــش دولتی سیاســتگذاری باشــد 

وگرنه خــودش به چالش جدیــد این بخش 
تبدیــل خواهــد شــد. وی تأکید کرد: لــذا باید 
به گونــه ای برنامه ریزی شــود تا دیــواری کج 
برای این سازمان گذاشته نشود پس ضروری 
اســت برای تشکیل آن از افراد تحصیلکرده، 
هوشمند و دلسوز برای بخش خرما استفاده 
اســت در  کــرد: ضــروری  تأکیــد  شــود.  وی 
این ســازمان نه تنها به مســائل و مشــکلات 
تولید بلکه به مســائل پــس از تولید از جمله 

بازاریابی و صادرات نگاه کارشناسی شود. 
ë  تشکیل سازمان خرما بزودی کلید می خورد

ایــن در حالــی اســت کــه »محمــد جواد 
کشــاورزی  کمیســیون  رئیــس  عســکری« 
مجلس شــورای اســلامی با اشــاره بــه تهیه 
طرح دوفوریتی برای تشــکیل سازمان خرما 
بــه »ایــران« می گوید: ایــن طرح بــزودی در 

مجلس مورد بررسی قرار می گیرد.
وی افــزود: ایــران از کشــورهای تــراز اول 
در  خوشــبختانه  و  اســت  خرمــا  تولیــد  در 
کشــور مــا ارقــام مختلفــی از ایــن محصول 
صادراتــی پــرورش می یابــد ولی متأســفانه 
نخلــداران بــا چالش هــای بزرگــی در بخش 
تولید، بســته بندی و صادرات مواجه هستند 
و می تــوان گفــت ما هنــوز به جایــگاه اصلی 
خود نرســیده ایم.  وی تصریح کرد: مجلس 
بــا هدف رفع مشــکلات این بخــش و با نگاه 
کارشناســی به همه ارکان تولیــد تا صادرات 
خرما طرحی را تهیه کرده که ۳ محور اصلی 
دارد. ایــن محورها بســته بندی، صــادرات و 
تشکیل سازمان خرما است.  برای تدوین این 
طرح، کار کارشناســی گسترده ای انجام شده 
و رویکرد اصلی مجلس در تشــکیل سازمان 
خرما این اســت که تصدیگــری دولت کاملًا 

جمع شود ولی سیستم نظارتی دقیقی برای 
آن در نظر گرفته شود. از سوی دیگر با توجه 
بــه اینکه بســته بندی و عدم ســرمایه گذاری 
لازم در ایــن بخــش از بزرگتریــن مشــکلات 
اســت ما در این طرح در نظــر داریم امنیت 

سرمایه گذاری را ایجاد کنیم. 
ë  تشکیل ستاد ملی خرما مؤثر تر است

در همیــن حــال »زهــرا جلیلــی مقدم« 
مدیــرکل دفتــر امورمیوه هــای گرمســیری و 
نیمه گرمســیری وزارت جهاد کشــاورزی هم 
در خصوص این طــرح به »ایران« می گوید: 
ایــن طرحی اســت کــه نماینــدگان مجلس 
پیشــنهاد داده اند امــا باید ابتدا تمــام ابعاد 
آن مورد بررسی قرار بگیرد.اما واقعیت این 
اســت که گاهــی ایجاد یک ســازمان به جای 
تمرکــز روی اهــداف اصلــی توســعه کمی و 
کیفی و صادرات می تواند بخشی از منابع را 
که برای پیشبرد اهداف لازم است به سمت 

ایجاد و نگهداری سازمان ببرد. 
وی می افزاید: البته وزیر جهاد کشــاورزی 
نقــش بخــش خصوصــی در تســهیلگری و 
چابک سازی را بســیار  پر رنگ می داند ولی 
به اعتقاد من در شرایط کنونی تشکیل ستاد 
عالــی خرمــا بــا حضــور بخــش خصوصی، 
نماینــدگان وزارتخانه های جهاد کشــاورزی، 
بهداشــت و درمــان و صمــت و نخلــداران 
آگاه و پیشــرو خیلــی مؤثر تــر از تشــکیل این 
ســازمان باشــد.  وی بــا اشــاره به مشــکلاتی 
کــه شــرایط اقلیمــی برای توســعه کشــت و 
تولید خرما به وجــود آورده تصریح می کند: 
مشــکل نهاده ها مشکل بزرگ دیگری است 
که امیدواریــم با تأمین اعتبــار طرح اصلاح 

ساختار نخیلات کشور مرتفع شود.

زهره افشار
خبرنگار

صدای کشاورزان در سیاستگذاری ها شنیده می شود؟ 

کل  اداره   موزه هــای  گــروه  رئیــس  مشــهد- 
صنایع دســتی  و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 
خراســان رضوی گفت: نخســتین موزه ســلفی 
کشــور بــا عنــوان »مــوزه ســلفی گلســتانه« در 

مشهد مجوز رسمی فعالیت دریافت کرد.
به گــزارش اداره  میــراث  فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی خراســان رضــوی، محمدرضا 
پهلــوان افزود: عملیات راه انــدازی و ایجاد این 
موزه از ســال گذشته آغاز شــده و اکنون مراحل 
نهایی راه اندازی را ســپری می کنــد که در آینده 
نزدیــک شــاهد افتتــاح آن خواهیــم بــود. وی 
ادامــه داد: ایــن مــوزه بــه درخواســت »مجیــد 
باســابقه  و  هنرمنــد  عکاســان  از  بندارمقــدم« 
مشهد راه اندازی شده که در آن بازدیدکنندگان 
با تاریخ عکاسی، وسایل و دوربین های مختلف 

و قدیمی عکاسی آشنا می شوند.
رئیس گروه موزه های اداره  کل میراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی خراســان رضــوی 
گفــت: در ایــن موزه تالار ویژه ای برای عکاســی 
ســلفی با محوریت زیارت و عکاســی زیارتی در 
نظر گرفته شــده کــه بینندگان علاوه بــر بازدید 
از بخش هــای مختلــف موزه قــادر خواهند بود 

عکس سلفی بگیرند و خاطره سازی کنند.

بهره برداری از طرح آبرسانی 
 »برکت شهید سلیمانی«

 در جزیره هرمز
بندرعبــاس- مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
هرمزگان گفت: طرح های جدید آبرسانی به جزیره 
هرمز با عنوان »برکت شــهید ســلیمانی« با هزینه 

۱۸۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
بــه گــزارش ایرنــا، امیــن قصمــی از ایــن طرح هــا 
به عنوان یک ظرفیت ویژه و تأثیرگذار در تأمین آب 
مورد نیاز جزیــره هرمز یاد کرد و افزود: ۴۷ میلیارد 
ریــال از این میزان اعتبار را بنیاد برکت تأمین کرده 

است.
وی با اشــاره به اینکه طرح های آبرســانی به جزیره 
هرمــز، به منظور گرامیداشــت یاد و خاطره شــهید 
ســردار حــاج قاســم ســلیمانی در دومین ســالگرد 
عروج این شــهید والامقام بوده است، بیان داشت: 
در اجــرای طرح هــای تأمیــن آب مشــترکان هرمــز 
۲ بــاب مخزن با ظرفیت ۲ هــزار و ۴۰۰ مترمکعب 
همچنین یک باب ایســتگاه پمپاژ کــه با هزینه ۱۲۰ 
میلیارد ریال که ۲۰ میلیــارد ریال آن را بنیاد برکت 

تأمین کرده، احداث شده است.

 نخستین موزه 
عکس سلفی کشور در مشهد 
مجوز فعالیت دریافت کرد

خطر محو شدن نقش برجسته ساسانی با نفوذ آب
شــیراز- مدتی اســت که جریان آب به نقش برجســته دوره ساسانی در شهرستان 
کازرون فــارس نفوذ کرده اســت و فعــالان میراث فرهنگی می گوینــد اگر این روند 

ادامه یابد، نقش برجسته محو می شود.
منطقــه تنــگ چــوگان در شهرســتان کازرون بــا دارا بــودن شــش نقــش برجســته 
منحصــر به فرد دوران ساســانی و وجود قلعه دختر و همچنین مشــرف بودن این 
تنگه باســتانی به مجموعه باســتانی بیشــاپور، به عنوان یکی از مناطق بسیار مهم 

تاریخی در ایران محسوب می شود.
تنــگ چــوگان، تنگــه ای در نزدیکــی شــهر بیشــاپور در کازرون و محل بازی ســنتی 
چوگان توســط شــاهان ساســانی بوده اســت و غار شــاپور و تندیس )پیکره سنگی( 

زیبای شاپور در میان دیوارهای غربی آن واقع شده است.
شــش نقش برجســته در این تنگه وجود دارد که شــامل نقش برجسته اول تصویر 

شــاپور اول و جنازه گردیانوس، نقش برجســته دوم تصویر بهرام ســوار بر اســب، 
نقش برجسته سوم که کامل ترین و زیباترین نقش برجسته زمان ساسانی به شمار 
می آید تصویر مراسم دریافت فرایزدی )حلقه شهریاری( توسط بهرام اول، نقش 
برجســته چهــارم صحنه پیروزی بهرام دوم )شــاپور دوم- ذوالاکتــاف( بر یاغیان، 
نقش برجسته پنجم تصویر پیروزی شاپور بر دولت روم و ششمین و آخرین نقش 
برجســته که بیشترین آســیب را در طی زمان دیده و قســمت های بالای آن تقریباً 
از بین رفته است، صحنه مراسم دریافت فرایزدی )حلقه شهریاری( توسط شاپور 

اول و همچنین پیروزی وی در جنگ با رومیان است.
نقش برجســته دوم که بزرگ ترین نقش برجســته دوره ساســانی به شمار می رود 
طــی چنــد ســال اخیر با مشــکلات زیــادی دســت و پنجه نرم کــرده به گونــه ای که 
در حــال فرســایش اســت. البته ایــن بدان معنا نیســت کــه وضعیت ســایر نقش 

برجسته ها مناسب تر است.
به گزارش مهر، یک فعال حوزه میراث فرهنگی با اشاره به وضعیت بد حفاظت 
از این نقش برجسته ها بیان کرد: نقش برجسته های موجود در تنگ چوگان که در 
دیواره کوه قرار دارند از شــاخص ترین نقش برجســته های دوره ساســانی به شمار 

می روند که مانند آن در هیچ کجا یافت نمی شود.
محسن عباسپور افزود: بزرگ ترین کتیبه یا نقش برجسته مربوط به دوره ساسانی 
در همین تنگ چوگان و دومین نقش برجســته است که بیشترین آسیب را داشته 

است.
وی با اشاره به اینکه تمامی نقش برجسته های تنگ چوگان با فرسایش و تخریب 
روبه رو بوده اند، بیان کرد: تا قبل از ســال ۱۳45 گزارش های باســتان شناسی فقط 
بیانگر نقش برجسته در چهار ردیف در این منطقه بوده اما از سال ۱۳45 با انجام 
مطالعات دقیق یک ردیف نقش برجســته از زیر خاک بیرون آمد که بســیار سالم 

مانده بودند و می توان این ادعا را داشت که جالب ترین نقوش برجسته بودند.
رئیــس اداره میــراث فرهنگــی شهرســتان کازرون نیــز در این رابطه گفــت: یکی از 
اولویت های این اداره بحث مرمت نقوش برجسته تنگ چوگان است که با تأمین 

اعتبار این اقدام انجام می شود.
محمدجواد جوکاری با اشــاره به اقدامات انجام شده برای حفاظت از این نقوش 
برجســته بیــان کرد: ســال گذشــته مطالعــات لازم پیرامون نقوش برجســته تنگ 

چوگان انجام شد و در این راستا نیز نتایج خوبی به دست آمد.
وی بــا اشــاره بــه موضــوع نفــوذ آب به یکــی از نقــوش برجســته نیز توضیــح داد: 
اداره میــراث فرهنگی فقط به دنبال جلوگیری از فرســایش این نقش برجســته به 
تنهایی نیســت بلکه برآنیم که با تأمین اعتبار مرمت و حفاظت از تمامی نقوش 

برجسته ها دنبال شود.
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